المستخلص عربي : 
يهدف هذا البحث إلى معالجة العديد من الجوانب في إطار الموضوع الأساسي ، حيث ينقسم إلى قسمين رئيسيين : 
القسم الأول : دراسة تحليلية لأهم وأبرز الأوقاف في المجالات العلمية والتعليمية والإعلامية في منطقة مكة المكرمة وتوصيف الدور الذي قامت به في خدمة المجتمع المحلي ، وما أسهمت به خلال سنوات وقفها في تنمية المجتمع المحلي ومحاولة النهوض به .
القسم الثاني : دراسة ميدانية على عينة مختارة من المهتمين والمتخصصين والمسئولين عن الأوقاف في منطقة مكة المكرمة للتعرف على آرائهم ووجهات نظرهم من خلال واقع عملهم واهتماماتهم بالوقف ودوره في المجالات العلمية والتعليمية والإعلامية بمنطقة مكة المكرمة ، والتعرف على آرائهم بشأن المشكلات التي تعترض الوقف وكيفية التغلب عليها، وكيفية تدعيم الوقف ، ومقترحاتهم لتطوير آليات إدارة الوقف .
	ويضم هذا البحث أربعة فصول أساسية هي :
الفصل الأول : الإطار المنهجي للبحث ؛ ويتناول أهمية البحث ، الدراسات السابقة ، تساؤلات البحث ، نوع البحث ، منهج البحث ، عينة البحث ، أسلوب جمع البيانات ، حدود البحث . 
الفصل الثاني : الإطار النظري للبحث ؛ ويتناول دور الوقف في تنمية المجتمع المحلي .
الفصل الثالث : نتائج الدراسة التحليلية ؛ ويتضمن عرضاً للنتائج مع مناقشتها وفقاً للتساؤلات الأساسية لهذه الدراسة .
الفصل الرابع : نتائج الدراسة الميدانية ؛ ويتضمن عرضاً للنتائج ومناقشتها وفقاً للتساؤلات الأساسية لهذه الدراسة . 
	وأخيراً الخلاصة والتوصيات ، والمراجع ، والملاحق الخاصة بالبحث .

Abstract: 
This research aims to address many of the aspects in the framework of the main theme, which is divided into two main sections:
Section I: analytical study of the most important and prominent endowments in the scientific, educational and media in the region of Mecca and characterization of the role played by community service, and contribution over the years to stop the development of the local community and try to promote it.
Section II: a field study on a selected sample of interested specialists and those responsible for the endowments in the Mecca area to get to know their opinions and views through the reality of their work and interests cessation and its role in the scientific, educational and media in Mecca, and to identify their views on the problems facing the endowment and how to overcome them and how to strengthen the endowment, and proposals to develop mechanisms for trust management.
This research comprises four main chapters are:
Chapter I: the methodological framework for research; deals with the importance of research, previous studies, research questions, the type of research, research methodology, the research sample, the method of data collection, the limits of the search.
Chapter II: the theoretical framework for research; and addresses the role of endowment in the development of the local community.
Chapter III: Results of analytical study; and includes a presentation of the results discussed in accordance with the basic questions for this study.
Chapter IV: Results of field study; and includes a presentation of the results and discussed according to the basic questions for this study.
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